#### Załącznik

#### do Uchwały Nr LXXV/1103/23 SWM z dnia 20 listopada 2023 r.

# Program współpracy

# Województwa Małopolskiego

# z organizacjami pozarządowymi

# i innymi podmiotami

# prowadzącymi działalność pożytku publicznego

# na rok 2024



**Spis treści**

[**Wstęp** 3](#_Toc115183705)

[**Rozdział I** 4](#_Toc115183706)

[Cel główny, cele szczegółowe i kierunki działania Programu 4](#_Toc115183707)

[**Rozdział II** 6](#_Toc115183710)

[Zasady współpracy 6](#_Toc115183711)

[**Rozdział III** 7](#_Toc115183713)

[Zakres przedmiotowy współpracy 7](#_Toc115183714)

[**Rozdział IV** 8](#_Toc115183716)

[Formy współpracy 8](#_Toc115183717)

[**Rozdział V** 11](#_Toc115183719)

[Priorytetowe zadania publiczne 11](#_Toc115183720)

[**Rozdział VI** 17](#_Toc115183723)

[Zlecanie zadań publicznych na podstawie ustaw branżowych 17](#_Toc115183724)

[**Rozdział VII** 30](#_Toc115183726)

[Projekty i programy realizowane we współpracy z organizacjami pozarządowymi 30](#_Toc115183727)

[**Rozdział VIII** 31](#_Toc115183729)

[Okres realizacji Programu 31](#_Toc115183730)

[**Rozdział IX** 31](#_Toc115183732)

[Sposób realizacji Programu 31](#_Toc115183733)

[**Rozdział X** 32](#_Toc115183738)

[Źródła finansowania oraz wysokość środków planowanych na realizację Programu 32](#_Toc115183739)

[**Rozdział XI** 33](#_Toc115183741)

[Sposób oceny realizacji Programu 33](#_Toc115183742)

[**Rozdział XII** 35](#_Toc115183744)

[Informacje o sposobie tworzenia Programu oraz przebiegu konsultacji 35](#_Toc115183745)

[**Rozdział XIII** 36](#_Toc115183748)

[Tryb powoływania i zasady działania komisji konkursowych 36](#_Toc115183749)

### Wstęp

Program współpracy to dokument wyznaczający politykę Województwa wobec organizacji pozarządowych, a zarazem odpowiedź na istotne fragmenty Wieloletniego programu współpracy Województwa Małopolskiego z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na lata 2023-2027.

Współpraca Samorządu Województwa Małopolskiego z organizacjami pozarządowymi realizowana na podstawie corocznego Programu współpracy to trwałe wkomponowanie organizacji pozarządowych w strukturę działań samorządu województwa i przykład dobrej praktyki współpracy, polegającej nie tylko na przekazywaniu przez samorząd województwa środków finansowych, lecz przede wszystkim na partnerskiej wymianie doświadczeń i dążeniu do rozwoju Małopolski.

Ilekroć w Programie jest mowa o:

1. **ustawie** – rozumie się przez to ustawę z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 571);
2. **Województwie** – rozumie się przez to Województwo Małopolskie;
3. **Samorządzie Województwa** – rozumie się przez to Samorząd Województwa Małopolskiego;
4. **Zarządzie** – rozumie się przez to Zarząd Województwa Małopolskiego;
5. **Urzędzie** – rozumie się przez to Urząd Marszałkowski Województwa Małopolskiego;
6. **Departamencie koordynującym** – rozumie się Departament Urzędu lub inną komórkę organizacyjną wchodzącą w skład Urzędu Marszałkowskiego Województwa Małopolskiego na prawach Departamentu, który realizuje zadania Województwa we współpracy z organizacjami pozarządowymi;
7. **wojewódzkiej jednostce organizacyjnej** – rozumie się przez to wojewódzką samorządową jednostkę organizacyjną, tj. Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej (ROPS) w Krakowie, Wojewódzki Urząd Pracy (WUP) w Krakowie lub Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości (MCP) w Krakowie;
8. **Programie** – rozumie się przez to niniejszy Program współpracy Województwa Małopolskiego z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2024;
9. **podmiotach Programu** – rozumie się przez to organizacje pozarządowe oraz podmioty prowadzące działalność pożytku publicznego, o których mowa w art. 3 ustawy;
10. **dotacji** – rozumie się przez to dotację w rozumieniu art. 221 ustawy z dnia 27 sierpnia   
    2009 r. o finansach publicznych (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1270 ze zm.);
11. **konkursie ofert** – rozumie się przez to otwarty konkurs ofert, o którym mowa w art. 11 ust. 2 ustawy.

### Rozdział I

### Cel główny, cele szczegółowe i kierunki działania Programu

### § 1

Celem głównym jest zwiększanie zaangażowania organizacji pozarządowych i mieszkańców Małopolski w życie publiczne oraz wzmacnianie współpracy międzysektorowej i rozwój społeczeństwa obywatelskiego.

### § 2

**Cel szczegółowy 1:** Aktywne zaangażowanie organizacji pozarządowych w realizację zadań publicznych.

Kierunki działania:

1. Włączanie podmiotów Programu w realizację zadań publicznych Województwa w oparciu o tryby zlecania zadań przewidziane w ustawie.
2. Ujednolicanie procedur zlecania i rozliczania zadań publicznych przez Województwo podmiotom Programu.

**Cel szczegółowy 2:** Wzrost aktywności obywatelskiej Małopolan i ich zaangażowania w sprawy regionu.

Kierunki działania:

1. Popularyzowanie wśród Małopolan mechanizmu 1,5% - przekazywania organizacjom pożytku publicznego odpisów podatku dochodowego.
2. Upowszechnianie postaw społecznego zaangażowania, w tym wspieranie i promowanie wolontariatu, filantropii i innych form aktywności obywatelskiej.

**Cel szczegółowy 3:** Rozwój dialogu obywatelskiego i jego instytucji.

Kierunki działania:

1. Zaangażowanie podmiotów Programu w tworzenie polityk publicznych.
2. Wzmocnienie roli i rozwój ciał dialogu społecznego, m.in. Małopolskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego (MRDPP) w tworzeniu polityk publicznych.

**Cel szczegółowy 4:** Rozwój potencjału małopolskiego III sektora.

Kierunki działania:

1. Wyrównywanie szans podmiotów Programu poprzez edukowanie z wykorzystaniem różnych form, w zakresie pozyskiwania i wykorzystywania funduszy, w tym w perspektywie unijnej na lata 2021-2027.
2. Wsparcie w zakresie ekonomizacji podmiotów Programu, w tym informowanie, edukowanie i promowanie przedsiębiorczości społecznej.
3. Wspieranie integracji podmiotów Programu.

**Cel szczegółowy 5:** Rozwój współpracy pomiędzy administracją publiczną, sektorem pozarządowym i sektorem gospodarczym.

Kierunki działania:

1. Utrzymanie i rozwój systemowego obiegu informacji dotyczącego współpracy podmiotów Programu z Województwem.
2. Promowanie współpracy międzysektorowej i edukowanie podmiotów Programu w zakresie międzysektorowych projektów partnerskich.
3. Dialog organów administracji publicznej zaangażowanych we współpracę z podmiotami Programu.

### Rozdział II

### Zasady współpracy

### § 3

Współpraca Samorządu Województwa z podmiotami Programu opiera się na następujących zasadach:

1. **partnerstwa** – co oznacza, że organizacje pozarządowe uczestniczą w identyfikowaniu   
   i definiowaniu problemów społecznych oraz zadań, w wypracowywaniu sposobów   
   ich rozwiązywania i wykonywaniu zadań publicznych;
2. **pomocniczości** – zgodnie z którą przekazuje się obywatelom i ich organizacjom kompetencje i środki do działania wszędzie tam, gdzie jest to możliwe. Zasada pomocniczości jest zasadą ustrojową i oznacza uporządkowanie wzajemnych relacji oraz podział zadań między sektorem publicznym a obywatelskim, ukierunkowany na umacnianie obywateli, ich wspólnot i organizacji oraz ograniczenie interwencjonizmu państwa i administracji;
3. **efektywności** – polegającą na wspólnym dążeniu do osiągnięcia możliwie najlepszych efektów w realizacji zadań publicznych;
4. **jawności podejmowanych działań** – zgodnie z którą organy administracji udostępniają współpracującym z nimi organizacjom pozarządowym informacje o zamiarach i celach realizowanych zadań publicznych, w których możliwa jest współpraca z tymi organizacjami. Zasada jawności polega także na kształtowaniu przejrzystych zasad współpracy, opartych   
   na równych i jawnych kryteriach wyboru realizatorów zadań publicznych;
5. **uczciwej konkurencji** – co oznacza, że Województwo Małopolskie zlecać będzie wykonanie zadań publicznych w oparciu o zasady określone w ustawie, w szczególności po przeprowadzeniu otwartych konkursów ofert;
6. **suwerenności stron** –polegająca na tym, iż strony mają prawo do niezależności   
   i odrębności w samodzielnym definiowaniu i poszukiwaniu sposobów rozwiązania problemów i zadań;
7. **legalności** – w myśl której wszelkie działania organów samorządu województwa oraz organizacji pozarządowych odbywają się w granicach i na podstawie przepisów prawa.

### Rozdział III

### Zakres przedmiotowy współpracy

### § 4

Współpraca Samorządu Województwa z podmiotami Programu dotyczy zadań określonych   
w art. 4 ust. 1 ustawy, realizowanych odpowiednio do terytorialnego zakresu działania Województwa w szczególności ustawowych zadań własnych Samorządu z obszarów:

1. „1. pomocy społecznej, w tym pomocy rodzinom i osobom w trudnej sytuacji życiowej   
   oraz wyrównywania szans tych rodzin i osób;”
2. „1a) wspierania rodziny i systemu pieczy zastępczej;”
3. „2. działalności na rzecz integracji i reintegracji zawodowej i społecznej osób zagrożonych wykluczeniem społecznym;”
4. „4. podtrzymywania i upowszechniania tradycji narodowej, pielęgnowania polskości oraz rozwoju świadomości narodowej, obywatelskiej i kulturowej;”
5. „5. działalności na rzecz mniejszości narodowych i etnicznych oraz języka regionalnego;”
6. „6. ochrony i promocji zdrowia, w tym działalności leczniczej w rozumieniu [ustawy](https://sip.lex.pl/#/dokument/17709549?cm=DOCUMENT) z dnia   
   15 kwietnia 2011 r. o działalności leczniczej (Dz. U. z 2022 r. poz. 633 z późn. zm.);”
7. „7. działalności na rzecz osób niepełnosprawnych;”
8. „8. promocji zatrudnienia i aktywizacji zawodowej osób pozostających bez pracy   
   i zagrożonych zwolnieniem z pracy;”
9. „10. działalności na rzecz osób w wieku emerytalnym;”
10. „11. działalności wspomagającej rozwój gospodarczy, w tym rozwój przedsiębiorczości;”
11. „12. działalności wspomagającej rozwój techniki, wynalazczości i innowacyjności   
    oraz rozpowszechnianie i wdrażanie nowych rozwiązań technicznych w praktyce gospodarczej;”
12. „13. działalności wspomagającej rozwój wspólnot i społeczności lokalnych;”
13. „14. nauki, szkolnictwa wyższego, edukacji, oświaty i wychowania;”
14. „16. kultury, sztuki, ochrony dóbr kultury i dziedzictwa narodowego;”
15. „17. wspierania i upowszechniania kultury fizycznej;”
16. „18. ekologii i ochrony zwierząt oraz ochrony dziedzictwa przyrodniczego;”
17. „19. turystyki i krajoznawstwa;”
18. „22. upowszechniania i ochrony wolności i praw człowieka oraz swobód obywatelskich,   
    a także działań wspomagających rozwój demokracji;”
19. „23. ratownictwa i ochrony ludności;”
20. „25. upowszechniania i ochrony praw konsumentów;”
21. „26. działalności na rzecz integracji europejskiej oraz rozwijania kontaktów i współpracy między społeczeństwami;”
22. „27. promocji i organizacji wolontariatu;”
23. „31. działalności na rzecz rodziny, macierzyństwa, rodzicielstwa, upowszechniania   
    i ochrony praw dziecka;”
24. „32. przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom społecznym;”
25. „33. działalności na rzecz organizacji pozarządowych oraz podmiotów wymienionych   
    w art. 3 ust. 3;”
26. „34. działalności na rzecz podmiotów ekonomii społecznej i przedsiębiorstw społecznych, o których mowa w ustawie z dnia 5 sierpnia 2022 r. o ekonomii społecznej (t.j. Dz. U. 2023 poz. 1287 ze zm.).”

### Rozdział IV

### Formy współpracy

### § 5

Współpraca pomiędzy Samorządem Województwa a podmiotami Programu będzie odbywać się w formach finansowych i niefinansowych.

* 1. **Formy finansowe to w szczególności:**

1. zlecanie realizacji zadań publicznych w trybie konkursu ofert rocznych i wieloletnich   
   na zasadach zawartych w ustawie, w tym wyłonionych w ramach Budżetu Obywatelskiego Województwa Małopolskiego;
2. realizacja zadań na podstawie konkursów wieloletnich:
3. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych Województwa Małopolskiego w zakresie realizacji zadania zleconego polegającego na organizowaniu i prowadzeniu ośrodków adopcyjnych w latach 2023-2027;*
4. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych Województwa Małopolskiego w zakresie działalności na rzecz osób w wieku emerytalnym na lata 2023 – 2024 pn. „Wiek seniora, a wigor juniora!”;*
5. *konkurs pn. Profilaktyka i przeciwdziałanie uzależnieniom, w tym uzależnieniom behawioralnym w latach 2023-2024;*
6. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych Województwa Małopolskiego pn. „Małopolska postaw na edukację!”;*
7. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych Województwa Małopolskiego pn. „Kocham Polskę!”;*
8. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych Województwa Małopolskiego pn. „Prawo i ja – edukacja międzypokoleniowa”;*
9. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych Województwa Małopolskiego w dziedzinie kultury na lata 2023-2024 pn. "Mecenat Małopolski BIS";*
10. *otwarty konkurs ofert na realizację zadań publicznych WM w dziedzinie turystyki związanych z utrzymaniem trwałości projektu m\_MSIT – mobilny Małopolski System Informacji Turystycznej i jego rozwojem w latach 2023-2024, wsparciem funkcjonowania i rozwojem Małopolskiego Systemu Informacji Turystycznej w latach 2023-2024 oraz realizacją badań ruchu turystycznego w województwie małopolskim w latach 2023-2025;*
11. *otwarty konkurs ofert na realizację w latach 2023 – 2024 zadań publicznych Województwa Małopolskiego w zakresie działalności na rzecz rodziny, macierzyństwa, rodzicielstwa, upowszechniania i ochrony praw dziecka pn. „Rodzinna Małopolska!”;*
12. *otwarty konkurs ofert na realizację w latach 2023 – 2024 zadań publicznych Województwa Małopolskiego w obszarze działalności na rzecz osób w wieku emerytalnym pn. „Aktywny Senior”.*
13. zlecanie realizacji zadań publicznych z pominięciem otwartego konkursu ofert, zgodnie   
    z przepisami określonymi w art. 19a ustawy;
14. zlecanie realizacji zadań publicznych na zasadach określonych w ustawach szczegółowych;
15. realizacja projektów, współorganizacja projektów i przedsięwzięć o charakterze regionalnym służących realizacji celów wskazanych w Strategii Rozwoju Województwa Małopolskiego „Małopolska 2030” oraz współdziałanie w pozyskiwaniu środków finansowych z innych źródeł, w szczególności z funduszy Unii Europejskiej;
16. realizacja inicjatyw lokalnych na zasadach określonych w ustawie oraz uchwaleSWM[[1]](#footnote-1);
17. zlecanie realizacji zadań publicznych w trybie art. 12 ustawy;
18. zlecanie realizacji zadań publicznych na podstawie ustawy z dnia 11 września 2019 r. Prawo zamówień publicznych (t. j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1605 ze zm.).
    1. **Formy niefinansowe to w szczególności:**
19. wymiana informacji i sygnalizowanie problemów oraz potrzeb, w tym za pośrednictwem Małopolskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego, będących podstawą prawidłowego diagnozowania problemów i potrzeb mieszkańców Województwa, na podstawie których opracowane będą zadania oraz programy celowe;
20. Sieć Punktów Informacyjnych w Małopolsce realizuje dziania  oferujące min. bezpłatną i fachową pomoc na każdym etapie, tj. pozyskania, realizacji i trwałości projektu. W ramach swoich działań wspiera wszystkich zainteresowanych, w tym organizacje pozarządowe - potencjalnych Wnioskodawców programu Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021 – 2027 (FEM 2021-2027), w tym także w obszarze FST oferując :

* bezpłatne szkolenia ( stacjonarnych oraz online) prowadzone przez Specjalistów, dedykowane potencjalnym Wnioskodawcom w ramach poszczególnych działań Programu FEM 2021 – 2027, w tym również  FST;
* bezpłatne spotkania informacyjne ( stacjonarnych oraz online) prowadzone przez Specjalistów dot. programu FEM 2021 – 2027 oraz FST;
* bezpłatne bezpośrednie, telefoniczne, mailowe konsultacje dot. programu dla zainteresowanych;
* prowadzenie dyżurów w postaci Mobilnych Punktów Informacyjnych Funduszy Europejskich oraz Całodziennych dyżurów Informacyjnych w siedzibach instytucji publicznych na terenie Małopolski;
* współpraca i udział w wydarzeniach promujących FE, wystąpienia w charakterze prelegenta, udział ze stoiskiem na targach lub konferencjach oraz spotkania informacyjne w szkołach ponadpodstawowych i uczelniach;
* organizacja eksperckich szkoleń dla Beneficjentów programu FEM 20217-2027.

Punkty Informacyjne Funduszy Europejskich zlokalizowane są w Krakowie, Tarnowie, Nowym Targu i Nowym Sączu. Informacje nt. planowanych szkoleń, spotkań informacyjnych, naborów wniosków skierowanych m.in. do organizacji pozarządowych umieszczane są na portalu [www.fundusze.malopolska.pl](http://www.fundusze.malopolska.pl) .

1. organizacja konferencji, spotkań, szkoleń, warsztatów, webinariów;
2. opiniowanie i konsultowanie opracowań, programów oraz projektów aktów normatywnych w dziedzinach stanowiących obszary wzajemnych zainteresowań;
3. tworzenie wspólnych zespołów i komisji o charakterze doradczym i konsultacyjnym;
4. konsultowanie projektów aktów prawa miejscowego;
5. obejmowanie honorowym patronatem Marszałka Województwa przedsięwzięć realizowanych przez podmioty Programu;
6. udzielanie rekomendacji podmiotom Programu i ich przedsięwzięciom;
7. promowanie podmiotów Programu, w szczególności poprzez przyznawanie nagród honorowych i wyróżnień, m.in. Nagrody Marszałka Województwa dla Najlepszych Małopolskich Organizacji Pozarządowych „Kryształy Soli”, Małopolski Lider Ekonomii Społecznej;
8. promocje dobrych przykładów;
9. nieodpłatne udostępnianie, w miarę możliwości, pomieszczeń i sprzętu;
10. realizacja wsparcia w ramach projektu pn. „Społeczna Małopolska - koordynacja działań na rzecz włączenia społecznego w Małopolsce”, realizowanego w ramach programu Fundusze Europejskie dla Rozwoju Społecznego, Priorytet IV Spójność społeczna i Zdrowie, Działanie 4.13 Wysokiej jakości system włączenia społecznego, obejmującego:

* animowanie regionalnych sieci, grup roboczych i innych form współpracy w obszarach aktywnej integracji, usług społecznych i ekonomii społecznej jako instrumentów wymiany doświadczeń i wzajemnego uczenia się (spotkania sieciujące, wizyty studyjne);
* wsparcie kompetencyjne zmierzające do uspójnienia aktualnej wiedzy z obszaru deinstytucjonalizacji oraz organizacji usług społecznych w środowisku lokalnym (w formie szkoleń jednodniowych/szkoleń wielodniowych, kursów kwalifikacyjnych, studiów podyplomowych);
* działania upowszechniające: konferencje regionalne, konkursy, kampanie promujące, akcje edukacyjne i wydarzenia targowe w obszarze włączenia społecznego.

### Rozdział V

### Priorytetowe zadania publiczne

### § 6

**W priorytetowych obszarach współpracy Samorządu Województwa Małopolskiego, zlecanych w trybie otwartych konkursów ofert, realizowane będą następujące zadania:**

1. **W zakresie wspierania rodziny i systemu pieczy zastępczej m.in.:**
2. wzmacniające system rodzinnej pieczy zastępczej;
3. popularyzujące ideę rodzicielstwa zastępczego;
4. polegające na prowadzeniu działań **wzmacniających potencjał rodziców, w tym zastępczych, przeciwdziałających wypaleniu rodzicielskiemu;**
5. polegające na prowadzeniu działań profilaktycznych wspierających więzi rodzinne, w szczególności w pierwszym okresie sprawowania funkcji rodzicielskich.
6. **W zakresie podtrzymywania i upowszechniania tradycji narodowej, pielęgnowania polskości oraz rozwoju świadomości narodowej, obywatelskiej i kulturowej, m.in.:**
7. organizacja wypoczynku letniego dla polskich dzieci Ukrainy, Litwy, Łotwy, Mołdawii, Rumunii oraz państw Azji Środkowej, w tym m.in.: doskonalenie znajomości języka polskiego oraz poznawanie dziedzictwa Małopolski.
8. **W zakresie ochrony i promocji zdrowia, w tym działalności leczniczej w rozumieniu ustawy z dnia 15 kwietnia 2011 r. o działalności leczniczej (Dz. U. z 2022 r. poz. 633, z późn. zm.), m.in.:**
9. umiejscowienie sieci ogólnodostępnych zewnętrznych defibrylatorów AED w przestrzeni publicznej oraz zwiększenie dostępu pomocy przedmedycznej;
10. zorganizowanie i przeprowadzenie grupowych oraz indywidualnych zajęć mających na celu nabywanie, rozwijanie i podtrzymanie umiejętności związanych z udzielaniem pierwszej pomocy przez mieszkańców województwa małopolskiego;
11. zorganizowanie i przeprowadzenie szkoleń z zakresu obsługi AED;
12. zorganizowanie i prowadzenie szkoleń z zakresu Resuscytacji Krążeniowo-Oddechowej;
13. prowadzenie kampanii informacyjnych na rzecz zwiększenia wiedzy na temat NZK (Nagłe Zatrzymanie Krążenia).
14. **W zakresie działalności na rzecz osób niepełnosprawnych, m.in.:**
15. prowadzenie rehabilitacji osób z niepełnosprawnościami w różnych typach placówek;
16. organizowanie i prowadzenie szkoleń, kursów, warsztatów, grup środowiskowego wsparcia oraz zespołów aktywności społecznej dla osób z niepełnosprawnościami - aktywizujących zawodowo i społecznie te osoby;
17. organizowanie i prowadzenie szkoleń, kursów i warsztatów dla członków rodzin osób z niepełnosprawnościami, opiekunów, kadry i wolontariuszy;
18. prowadzenie grupowych i indywidualnych zajęć mających na celu nabywanie, rozwijanie i podtrzymywanie umiejętności niezbędnych do samodzielnego funkcjonowania osób z niepełnosprawnościami;
19. organizowanie lokalnych, regionalnych i ogólnopolskich imprez kulturalnych, sportowych, turystycznych i rekreacyjnych dla osób z niepełnosprawnościami wspierających ich aktywność w tych dziedzinach;
20. promowanie aktywności osób z niepełnosprawnościami w różnych dziedzinach życia społecznego i zawodowego;
21. prowadzenie kampanii informacyjnych na rzecz integracji osób z niepełnosprawnościami i przeciwdziałaniu ich dyskryminacji;
22. świadczenie usług wspierających, które mają na celu umożliwienie lub wspomaganie niezależnego życia osób niepełnosprawnych, w szczególności usług asystencji osobistej.
23. **W zakresie działalności na rzecz osób w wieku emerytalnym m.in.:**
24. wspierające funkcjonowanie społeczne i aktywność osób starszych oraz przeciwdziałające wykluczeniu osób starszych;
25. promujące miejsca, instytucje, gminy rozwijające ofertę dedykowaną osobom starszym;
26. rozwijające aktywność obywatelską osób starszych, poprzez w szczególności edukację i promocję idei samorządności;
27. wzmacniające współpracę i integrację międzypokoleniową;
28. polegające na budowaniu pozytywnego wizerunku starości, szeroko rozumianej edukacji do starości i w starości;
29. prowadzeniu doradztwa, poradnictwa, akcji / kampanii informacyjnych, na temat m.in. zagrożeń związanych z nadużyciami w zakresie korzystania przez osoby starsze z usług konsumenckich (w tym z wykorzystaniem sieci internet).
30. **W zakresie działalności wspomagającej rozwój gospodarczy, w tym rozwój przedsiębiorczości, m.in.:**
31. organizowanie przedsięwzięć technologicznych (m.in. konferencji, seminariów, warsztatów, spotkań networkingowych), realizowanych głównie przez podmioty działające aktywnie w społeczności start-upowej, które mają na celu rozwój środowiska start-upowego, promowanie postaw przedsiębiorczych i nowoczesnych technologii,
32. organizowanie przedsięwzięć dotyczących rozwoju sektora kreatywnego w regionie, które mają charakter m.in. warsztatów tematycznych i spotkań dotyczących branż kreatywnych, designu, realizowanych głównie przez podmioty działające w sektorze kreatywnym i prowadzące działalność w tym zakresie, których celem jest rozwój przedsiębiorczości w branżach kreatywnych,
33. organizowanie cyklu/-ów spotkań mających na celu zwiększenie gotowości sukcesyjnej potencjalnych sukcesorów firm działających w województwie małopolskim, ukierunkowanych m.in. na lepsze zrozumienie procesów związanych z sukcesją międzypokoleniową oraz wymianę wiedzy i doświadczeń.
34. **W zakresie działalności wspomagającej rozwój techniki, wynalazczości   
    i innowacyjności oraz rozpowszechnianie i wdrażanie nowych rozwiązań technicznych w praktyce gospodarczej, m.in.:**
35. wzmocnienie potencjału przemysłowego przedsiębiorstw i klastrów w Małopolsce w obszarach małopolskich inteligentnych specjalizacji poprzez ich aktywny udział w Projektach Pilotażowych i/lub Działaniach Demonstracyjnych realizowanych w ramach Inicjatywy Awangarda;
36. promocja Inicjatywy Awangarda oraz Inicjatywy BERRY+ w Małopolsce;
37. włączenie małopolskich przedsiębiorstw, klastrów do aktywnej i trwałej współpracy w ramach Inicjatywy Awangarda oraz Inicjatywy BERRY+.
38. **W zakresie działalności wspomagającej rozwój wspólnot i społeczności lokalnych, m.in.**
39. przygotowanie i przeprowadzenie społecznej kampanii informacyjno-edukacyjnej, w zakresie wdrażania Budżetu Obywatelskiego Województwa Małopolskiego, służącej kształtowaniu i wzmacnianiu aktywności obywatelskiej oraz zwiększaniu partycypacji społecznej mieszkańców Małopolski.
40. **W zakresie nauki, szkolnictwa wyższego, edukacji, oświaty i wychowania, m.in.:**
41. organizacji różnorodnych inicjatyw edukacyjnych np.: warsztatów, konferencji, sympozjów, seminariów, szkoleń poruszających zagadnienia bezpieczeństwa zarówno w świecie wirtualnym jak i rzeczywistym, w tym przeciwdziałania zagrożeniom wobec dzieci i młodzieży w sieci, sposobów reagowania na niebezpieczne sytuacje doświadczane przez dzieci i młodzież online, znajomości prawa, a także upowszechniających praktyki zapobiegające przejawom nierówności i dyskryminacji wśród dzieci i młodzieży;
42. przygotowaniu różnego rodzaju materiałów edukacyjnych (np. ulotki, plakaty, krótkie filmiki) dotyczących bezpieczeństwa w świecie wirtualnym jak i rzeczywistym, a także znajomości przepisów prawa. Materiały powinny zawierać kompendium wiedzy dostosowane dla danego poziomu edukacyjnego uczestników;
43. organizowanie różnorodnych inicjatyw edukacyjnych np.: przeglądów, wystaw, warsztatów, konferencji, sympozjów, seminariów, szkoleń, filmów, spotów edukacyjnych lub innych imprez o charakterze edukacyjnym - aktywna i innowacyjna przestrzeń edukacyjna;
44. organizacja różnorodnych inicjatyw polegających na współpracy lub wymianie edukacyjnej z zagranicą, ze szczególnym uwzględnieniem regionów partnerskich Województwa Małopolskiego - edukacja międzyregionalna;
45. kształtowanie i wspieranie rozwoju kompetencji kluczowych w regionie;
46. aktywizacja osób dorosłych poprzez organizowanie zajęć, szkoleń i wydarzeń umożliwiających rozwój zainteresowań, wiedzy i kompetencji, w szczególności kompetencji cyfrowych - edukacja ustawiczna;
47. organizacja programów intermentoringu, polegających na wzajemnej, partnerskiej wymianie wiedzy i umiejętności w różnych obszarach przez osoby dorosłe (np. wymiana nauki obsługi programów komputerowych w zamian za naukę języka obcego) – mentor;
48. wsparcie wychowawczo-pedagogiczne małopolskich uczniów poprzez realizację różnych form edukacyjnych, mających wpływ na poprawę wyników w nauce oraz wykształcenie postawy radzenia sobie na wielu życiowych płaszczyznach;
49. odkrywanie i rozwijanie przez dzieci i młodzież talentów oraz kompetencji;
50. realizowanie różnorodnych inicjatyw edukacyjnych kształtujących kompetencje uniwersalne małopolskich uczniów, w szczególności warsztatów z zakresu bezpieczeństwa w Internecie, przedsiębiorczości, programowania i robotyki lub innych różnorodnych wydarzeń edukacyjnych poruszających zagadnienia o tematyce regionalnej i obywatelskiej, udoskonalających mechanizmy konsultacji i deliberacji w życiu publicznym regionu;
51. upowszechnianie wiedzy historycznej o Polsce poprzez organizację m.in. wydarzeń, imprez, warsztatów, koncertów, wystaw w miejscach atrakcyjnych pod względem edukacyjnym, turystycznym, kulturowym;
52. wspieranie wychowania patriotycznego dzieci i młodzieży, kształtowanie dumy narodowej, rozbudzenie wśród młodych ludzi zainteresowania historią Polski ze szczególnym uwzględnieniem polskich symboli narodowych – flaga, godło, hymn;
53. kształtowanie świadomości i postaw obywatelskich wśród młodego pokolenia, propagowanie wartości takich jak: wolność, niepodległość, poszanowanie ojczyzny.
54. **W zakresie kultury, sztuki, ochrony dóbr kultury i dziedzictwa narodowego, m.in.:**
55. wzbogacające ofertę kulturalną Małopolski poprzez realizację działań kulturalnych, animacyjnych, artystycznych oraz chroniących dziedzictwo kulturalne Małopolski, takich jak np. koncerty, wystawy, festiwale, przeglądy, konkursy lub inne;
56. rozwijające kompetencje kulturowe mieszkańców Małopolski poprzez edukację kulturalną i animację kultury;
57. polegające na przygotowaniu i prezentacji wydarzeń artystycznych mogących mieć wpływ na promocję kultury Małopolski, zarówno w kraju, jak i za granicą;
58. utrzymujące tożsamość lokalną i regionalną szczególnie poprzez wspieranie folkloru   
    i tradycyjnych zespołów muzycznych i orkiestr;
59. zachowujące, utrwalające i upowszechniające w formie cyfrowej zasoby dziedzictwa kulturowego;
60. promujące kulturę i tradycje mniejszości narodowych i grup etnicznych zamieszkujących Małopolskę;
61. zachęcające do aktywnego i twórczego udziału w kulturze i tworzenia treści kulturowych oraz wspomagające rozwój wspólnot i społeczności lokalnych;
62. upowszechniające tradycje walk o niepodległość i suwerenność RP;
63. organizowanie przedsięwzięć mających na celu identyfikację i promowanie dziedzictwa kulinarnego Małopolski, w tym w szczególności produktów regionalnych, tradycyjnych i lokalnych;
64. realizowanie wydarzeń o tematyce kulinarnej mających na celu ożywienie i wzmocnienie więzi społecznych na obszarach wiejskich i budowanie tożsamości lokalnej;
65. realizowanie inicjatyw, których celem jest pielęgnowanie lokalnych tradycji kulinarnych i aktywizacja mieszkańców obszarów wiejskich.
66. **W zakresie wspierania i upowszechniania kultury fizycznej, m.in.:**
67. upowszechniania kultury fizycznej;
68. współzawodnictwa i szkolenia sportowego dzieci i młodzieży;
69. popularyzacji idei aktywnego spędzania wolnego czasu i zdrowego stylu życia, m.in. w formie debat i dyskusji eksperckich, działań szkoleniowych i promocyjnych, kongresów o tematyce sportowej.
70. **W zakresie ekologii i ochrony zwierząt oraz ochrony dziedzictwa przyrodniczego, m.in.:**
71. służące czynnej ochronie różnorodności biologicznej na terenie Województwa Małopolskiego, poprzez m.in. wypas kulturowy zwierząt trawożernych, zapylanie przez pszczoły oraz oddziaływanie zapylaczy na rośliny stanowiące dziedzictwo agrarne Małopolski, w tym rośliny stanowiące bogactwo genetyczne regionu, w szczególności poprzez nasadzenia lub zasiewy roślin miododajnych lub pyłkodajnych;
72. służące ochronie różnorodności biologicznej pszczół miododajnych i dzikich owadów zapylających, pielęgnacji cennych przyrodniczo i krajobrazowo siedlisk roślin, m.in. przez zapobieganie sukcesji lasu, ekspansji niepożądanej roślinności oraz zasiew lub nasadzenia roślin miododajnych lub pyłkodajnych;
73. działania edukacyjne polegające m.in. na prowadzeniu szkoleń i edukacji ekologicznej dzieci, młodzieży i dorosłych w zakresie ochrony różnorodności biologicznej, ekologii   
    i znaczenia owadów zapylających oraz wypasu kulturowego zwierząt trawożernych   
    i ich zastosowania jako tradycyjnych form gospodarowania na obszarach wiejskich;
74. służące promowaniu postaw ekologicznych i ekstensywnych sposobów gospodarowania w celu zachowania dziedzictwa przyrodniczego, agrarnego oraz kulturowego regionu oraz idei Zrównoważonego Rozwoju, m.in. poprzez wydawanie publikacji, promocję w mediach oraz internecie, imprezy plenerowe, warsztaty, szkolenia, konkursy w tematyce ochrony bioróżnorodności i ekstensywnych form gospodarowania;
75. służące kreowaniu zachowań wpływających na poprawę ochrony powietrza;
76. służące kreowaniu zachowań wpływających na prawidłowe gospodarowanie odpadami;
77. podnoszące świadomość na temat zmian klimatu oraz promowanie ekologicznego stylu życia;
78. uwrażliwianiu społeczeństwa na otaczający świat w którym żyjemy.
79. **W zakresie turystyki i krajoznawstwa, m.in.:**
80. tworzenie, rozwój, aktywizacja i promocja produktów turystycznych i oferty turystycznej Województwa Małopolskiego, w tym m.in. z zakresu turystyki:

* miejskiej i kulturowej,
* religijnej i pielgrzymkowej,
* krajoznawczej,
* aktywnej i wypoczynkowej,
* uzdrowiskowej i zdrowotnej,
* biznesowej (przemysł spotkań),
* społecznej,
* na terenach wiejskich, w tym agroturystyki i enoturystyki,
* przyrodniczej i ekoturystyki;
* przygranicznej;

1. rozwój, aktywizacja, promocja oraz doposażenie w infrastrukturę turystyczną sieci małopolskich szlaków i tras turystycznych, w tym szlaków i tras tematycznych;
2. zagospodarowanie i kształtowanie przestrzeni turystycznej regionu z uwzględnieniem zasad zrównoważonego rozwoju turystycznego regionu;
3. rozwój, aktywizacja i promocja turystyki rowerowej oraz podnoszenie standardów obsługi turysty rowerowego;
4. wsparcie małopolskiego środowiska branży turystycznej;
5. podnoszenie jakości usług turystycznych i tworzenie regionalnych marek turystycznych;
6. integracja środowisk turystycznych oraz promocja „dobrych praktyk” w obszarze turystyki;
7. organizacja wydarzeń turystycznych, w tym wydarzeń o znaczeniu regionalnym i ponadregionalnym;
8. realizacja badań ruchu turystycznego w Województwie Małopolskim.
9. **W zakresie ratownictwa i ochrony ludności (*wyłącznie zgodnym z ustawą z dnia   
   18 sierpnia 2011 r. o bezpieczeństwie osób przebywających na obszarach wodnych (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 714)*, m.in.:**
10. polegające na utrzymaniu gotowości ratowniczej;
11. prowadzeniu działań ratowniczych;
12. organizowaniu i prowadzeniu szkoleń;
13. utrzymaniu gotowości operacyjnej sprzętu ratowniczego.
14. **W zakresie promocji i organizacji wolontariatu, m.in.:**
15. popularyzujące ideę wolontariatu;
16. polegające na realizowaniu kampanii społecznej promującej wolontariat;
17. polegające na stworzeniu warunków sprzyjających zaangażowaniu się mieszkańców Małopolski w wolontariat;
18. profesjonalizujące działania wolontariuszy w organizacjach pozarządowych (rozwój wolontariatu kompetencji);
19. promujące wolontariat pracowniczy;
20. polegające na angażowaniu wolontariuszy w działania związane z niesieniem realnej pomocy potrzebującym mieszkańcom Małopolski, w tym minimalizowaniem skutków różnorodnych negatywnych czynników, oddziaływujących na jakość zdrowia i życia mieszkańców.
21. **W zakresie działalności na rzecz rodziny, macierzyństwa, rodzicielstwa, upowszechniania i ochrony praw dziecka, m.in.:**
22. podejmowanie działań wzmacniających więzi rodzinne poprzez propagowanie/ organizowanie wspólnej aktywności sportowo-rekreacyjnej, która ma na celu utrzymanie równowagi zdrowia fizycznego oraz psychicznego dzieci, młodzieży oraz osób dorosłych jak również pomóc w eliminacji chorób cywilizacyjnych u dzieci i dorosłych, takich jak otyłość, cukrzyca, choroby układu krążenie, depresja;
23. podejmowanie działań w zakresie aktywności fizycznej dzieci, młodzieży oraz osób dorosłych – organizacja zajęć nauki pływania, które są jedną z najbezpieczniejszych form ruchu, min. nauka podstawowych czynności w wodzie, nauka postaw w wodzie i poślizgu, nauka rożnych technik pływania,, nauka elementów nurkowania itd.;
24. głównym celem prowadzonych zajęć będzie podniesienie poziomu aktywności dzieci, młodzieży i osób dorosłych oraz zaaktywizowanie do systematycznego uprawiania sportu, oraz nauczenie jak udzielać pierwszej pomocy;
25. prowadzenie zajęć z zakresu technik udzielania pierwszej pomocy, aby uczestnicy zajęć czuli się pewnie i bezpiecznie w wodzie ale również poza nią;
26. organizacja wydarzeń/warsztatów mających na celu wzmocnienie instytucji rodziny poprzez podejmowanie działań wzmacniających więzi rodzinne: organizacja wydarzeń i imprez edukacyjnych, wyjść do instytucji kulturalnych, obiektów zabytkowych, muzeów i galerii, parków tematycznych, a także organizacja spotkań edukacyjnych, rodzicielskich, warsztatów, warsztatów edukacjach dla dzieci;
27. organizacja wydarzeń o charakterze lokalnym i regionalnym, mających na celu międzypokoleniową integrację skierowaną do małopolskich rodzin, dzieci młodzieży, dorosłych, seniorów;
28. podejmowanie działań wspierających rodziny (w szczególności z obszarów wiejskich) w wypełnianiu ich funkcji, min. poprzez: prowadzenie różnego rodzaju zajęć, szkoleń, warsztatów a także poradnictwa.

### Rozdział VI

### Zlecanie zadań publicznych na podstawie ustaw branżowych

### § 7

**Zlecanie zadań publicznych na podstawie innych przepisów niż ustawa będzie odbywało się m.in. w ramach:**

1. **Konkursu pn. „Ochrona zabytków Małopolski”**

Celem konkursu jest zachowanie dziedzictwa kulturowego regionu poprzez wspieranie prac konserwatorskich, restauratorskich oraz robót budowlanych podejmowanych przy obiektach wpisanych do rejestru zabytków, położonych na terenie Małopolski. W ramach konkursu udzielane są dotacje w trybie konkursu ofert, realizowanego na podstawie uchwały Sejmiku Województwa Małopolskiego i ustawy z dnia 23 lipca 2003 r. o ochronie zabytków i opiece nad zabytkami.

Źródło finansowania: Budżet Województwa

Realizator: Departament Kultury i Dziedzictwa Narodowego

Informacje o naborze: Biuletyn Informacji Publicznej – zakładka Kultura/Konkursy

1. **Wsparcia finansowego ratownictwa górskiego**

Zgodnie z art. 17 ust. 3 ustawy z dnia 18 sierpnia 2011 r. o bezpieczeństwie i ratownictwie   
w górach i na zorganizowanych terenach narciarskich (t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 1154 ze zm.) jednostki samorządu terytorialnego mogą udzielać dotacji celowych z pominięciem otwartego konkursu ofert podmiotom uprawnionym do wykonywania ratownictwa górskiego. W ramach zadania zostaną udzielone dotacje celowe dla podmiotów uprawnionych do wykonywania ratownictwa górskiego z przeznaczeniem na m.in. utrzymanie gotowości ratowniczej poprzez: utrzymanie kadry ratowników górskich zawodowych i ochotników oraz ich szkolenie, zakup i utrzymanie sprzętu ratowniczego, zakup i utrzymanie obiektów oraz ich wyposażenia, zakup i utrzymanie środków transportu i łączności oraz utrzymanie obsługi administracyjnej, organizowanie i prowadzenie szkoleń.

Źródło finansowania: Budżet Województwa

Realizator: Departament Rolnictwa i Rozwoju Obszarów Wiejskich

Informacje o naborze: Biuletyn Informacji Publicznej

1. **Promocji gospodarczej**

Projekty realizowane przez Województwo Małopolskie, których celem jest budowanie silnej gospodarczej marki „Business in Małopolska”, promocja potencjału gospodarczego regionu otwartego na nowe inwestycje i wspierającego ekspansję eksportową małopolskich firm. Projekty realizowane będą przez zakup usług promocyjnych podczas renomowanych wydarzeń gospodarczych, odbywających się w regionie w okresie od stycznia do grudnia 2024r.

Źródło finansowania: Budżet Województwa

Realizator: Departament Nadzoru Właścicielskiego i Gospodarki

1. **Przedsięwzięcie „Małopolska Arena Mistrzów”**

Promocja sportu w Małopolsce podczas imprez/wydarzeń sportowych, także tych najwyższej rangi, poprzez zakup usług promujących małopolski sport.

Źródło finansowania: Budżet Województwa

Realizator: Departament Sportu i Igrzysk Europejskich

1. **Projektów Partnerskich**

Projekty realizowane przez Województwo Małopolskie, których celem jest budowanie silnej marki „Małopolska”; upowszechnianie wizerunku Województwa, jako regionu angażującego się w rozwój inicjatyw kulturalnych i artystycznych. Projekty realizowane będą przez zakup usług promocyjnych podczas różnorodnych wydarzeń odbywających się w regionie w okresie od stycznia do grudnia 2024.

Źródło finansowania: Budżet Województwa

Realizator: Kancelaria Zarządu

1. **Projektu Wizytówki Małopolski**

Wizerunkowa obecność Małopolski, jako partnera, podczas największych, najważniejszych i najbardziej rozpoznawalnych wydarzeń w regionie, poprzez zakup usług promocyjnych podczas tych wydarzeń w okresie od stycznia do grudnia 2024. W celu spójnej promocji i podkreślenia unikatowości danego wydarzenia, Organizatorzy wybranych wydarzeń otrzymują prawo do posługiwania się specjalnie zaprojektowanym oznaczeniem graficznym „Wizytówka Małopolski”.

Źródło finansowania: Budżet Województwa

Realizator: Kancelaria Zarządu

1. **Konkursu pn. Dofinansowanie robót budowlanych w rozumieniu przepisów ustawy z dnia 7 lipca 1994 r. – Prawo budowlane dotyczących obiektów służących rehabilitacji, w związku z potrzebami osób niepełnosprawnych, z wyjątkiem rozbiórki tych obiektów**

Zadanie polega na zwiększeniu dostępności dla osób ze specjalnymi potrzebami obiektów budowlanych poprzez budowę, przebudowę, adaptację oraz zakup materiałów budowlanych, urządzeń, instalacji branżowych albo innych usług z zakresu robót budowlanych.

Źródło finansowania: środki PFRON w dyspozycji Województwa Małopolskiego

Realizator: Departament Zdrowia, Rodziny, Równego Traktowania i Polityki Społecznej

Informacje o naborze: Biuletyn Informacji Publicznej - zakładka Niepełnosprawni/Realizowane procedury.

1. **Dofinansowania kosztów tworzenia i działania Zakładów Aktywności Zawodowej**

Program realizowany na podstawie ustawy z dnia 27 sierpnia 1997 r. o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych (t.j. Dz. U. z 2023 r., poz. 100 ze zm.). Zakłady aktywności zawodowej są elementem chronionego rynku pracy. Celem ich działania jest zatrudnianie oraz rehabilitacja zawodowa i społeczna osób niepełnosprawnych oraz przygotowanie do niezależnego, samodzielnego i aktywnego życia. Beneficjentami programu mogą być: powiaty, gminy oraz fundacje, stowarzyszenia i inne organizacje, których statutowym zadaniem jest rehabilitacja zawodowa i społeczna osób niepełnosprawnych. Podmioty te mogą utworzyć wyodrębnioną organizacyjnie i finansowo jednostkę i uzyskać dla niej status zakładu aktywności zawodowej.

Źródło finansowania: środki PFRON w dyspozycji Województwa Małopolskiego, budżet Województwa

Realizator: Departament Zdrowia, Rodziny, Równego Traktowania i Polityki Społecznej

Informacje o naborze: Biuletyn Informacji Publicznej - zakładka Niepełnosprawni/Realizowane procedury.

1. **Działanie 1.9 Rozwój e-kultury w województwie małopolskim**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 1.9 Rozwój e-kultury w województwie małopolskim

Typ projektu A Rozwój e-kultury w województwie małopolskim

Przewidywane wsparcie kultury i dziedzictwa regionalnego, w tym platform cyfrowych, projektów podmiotów działających w obszarze kultury na terenie Małopolski z uwzględnieniem instytucji kultury, organizacji pozarządowych i innych instytucji. Przewiduje się m.in. projekty z zakresu digitalizacji, rekonstrukcji cyfrowej, udostępniania unikalnych zbiorów w postaci cyfrowej; rozwijania cyfrowych rejestrów i repozytoriów oraz zapewnienia warunków bezpiecznego udostępniania, przechowywania i późniejszego udostępniania tych zasobów. Projekty z zakresu e-kultury muszą być w pełni interoperacyjne z systemami krajowymi (takimi jak np. KRONIK@).

Planowane rozpoczęcie naboru: II kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 2.7 Wsparcie rozwoju OZE – dotacja**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 2.7 Wsparcie rozwoju OZE – dotacja

Typ projektu A. Magazyny energii

Typ projektu B. Zaawansowane technologie OZE

Interwencja zostanie skierowana na rozwój wytwarzania energii ze źródeł odnawialnych, co umożliwi dywersyfikację struktury wytwarzania energii, zmniejszenie wpływu na środowisko oraz zwiększenie bezpieczeństwa energetycznego. Wsparciem w rozwój lokalnych odnawialnych źródeł energii objęte zostaną projekty realizowane poprzez społeczności energetyczne (w tym klastry energii, spółdzielnie energetyczne oraz inne społeczności energetyczne wynikające z wdrożenia Dyrektywy RED II), grupowo działających prosumentów ze szczególnym uwzględnieniem roli JST (w szczególności gminy i związki gmin) tworzących tego typu lokalne społeczności i wspólnoty energetyczne.

Planowane rozpoczęcie naboru: I kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 2.13 Rozwijanie systemu gospodarki odpadami**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 2.13 Rozwijanie systemu gospodarki odpadami

Typ projektu A. Budowa, rozbudowa, przebudowa punktów selektywnego zbierania odpadów komunalnych

Wsparcie będzie skierowane na działania uzupełniające system selektywnego zbierania odpadów zapewniający tym samym pozyskanie jak najwyższej jakości odpadów, aby mogły zostać poddane recyklingowi w możliwie najbardziej efektywny sposób. W tym zakresie interwencja będzie wspierała powstawanie gminnych punktów selektywnego zbierania odpadów komunalnych, jako jednego z elementów systemu gospodarki odpadami. W PSZOK zbierane będą odpady wielkogabarytowe, odpady niebezpieczne pochodzące ze strumienia odpadów komunalnych, odpady budowlane, zużyty sprzęt elektryczny i elektroniczny itp. Elementem kompleksowym będzie budowa i promocja sieci napraw i ponownego użycia.

Planowane rozpoczęcie naboru: I kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 2.13 Rozwijanie systemu gospodarki odpadami**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 2.13 Rozwijanie systemu gospodarki odpadami

Typ projektu B. Budowa, rozbudowa, przebudowa instalacji do odzysku i recyklingu odpadów komunalnych

W celu zwiększenia odzysku/recyklingu materiałów przewidziano inwestycje w zakładach przetwarzania odpadów. Warunkiem uzyskania wparcia będzie wykazanie wzrostu odzysku surowców oraz zapewnienie jakości produktu na koniec procesu. Istotne jest zwiększenie stopnia odzysku surowców dobrej jakości ze strumienia odpadów, począwszy od etapu segregacji, poprzez sortowanie, po recykling odpadów. Wsparcie może być również skierowane na rozwój kompostowni.

Planowane rozpoczęcie naboru: I kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 2.14 Ochrona różnorodności biologicznej**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 2.14 Ochrona różnorodności biologicznej

Typ projektu A. Ochrona ekosystemów, siedlisk i gatunków roślin, zwierząt i grzybów

Wsparcie obejmuje czynną ochronę ekosystemów, siedlisk i gatunków roślin, zwierząt i grzybów w szczególności na terenach objętych formą ochrony przyrody (m.in. na terenie parków krajobrazowych, rezerwatów przyrody, obszarach chronionego krajobrazu, obszarów Natura 2000), w tym m.in. usuwanie obcych gatunków inwazyjnych, introdukcja i reintrodukcja gatunków chronionych i/lub zagrożonych, ochrona ex situ, ochrona in situ, utrzymanie różnorodności biologicznej poprzez wypas zwierząt trawożernych, ochrona i hodowla zapylaczy.

Planowane rozpoczęcie naboru: IV kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 2.14 Ochrona różnorodności biologicznej**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 2.14 Ochrona różnorodności biologicznej

Typ projektu B. Rozwój centrów ochrony różnorodności biologicznej

W ramach działania przewidziano wsparcie projektów z zakresu edukacji ekologicznej, w tym budowę, rozbudowę i modernizację ośrodków edukacji ekologicznej na terenie parków krajobrazowych.

Planowane rozpoczęcie naboru: IV kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 5.6 Infrastruktura związana z zapewnieniem opieki**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 5.6 Infrastruktura związana z zapewnieniem opieki

Typ projektu A. Infrastruktura związana z zapewnieniem opieki osobom wymagającym wsparcia ze względu na wiek lub niepełnosprawność lub choroby przewlekłe

Typ projektu B. Zakup sprzętu oraz wyposażenia niezbędnego do zapewnienia opieki w formach zdeinstytucjonalizowanych

W ramach działania wspierany będzie rozwój infrastruktury społecznej służącej zapewnieniu opieki osobom potrzebującym wsparcia w codziennym funkcjonowaniu w formie zdeinstytucjonalizowanej m.in. dzienne domy pomocy społecznej, kluby seniora, rodzinne domy opieki (w rozumieniu Ustawy o pomocy społecznej oraz zgodnie z Rozporządzeniem Ministra właściwym w tym zakresie). Przewidziana została budowa, przebudowa, modernizacja, wyposażenie infrastruktury społecznej zapewniającej kompleksową opiekę osobom z niepełnosprawnościami, przewlekle chorym lub osobom w podeszłym wieku w formach zdeinstytucjonalizowanych; w szczególności w formie Rodzinnych Domów Opieki. Dodatkowo przewidziano zakup sprzętu oraz wyposażenia niezbędnego do zapewnienia opieki.

Planowane rozpoczęcie naboru: I kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 5.8 Opieka długoterminowa, paliatywna i hospicyjna**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 5.8 Opieka długoterminowa, paliatywna i hospicyjna

Typ projektu A. Zakup sprzętu medycznego oraz wyposażenia niezbędnego do świadczenia usług medycznych w formach zdeinstytucjonalizowanych, w tym służących opiece długoterminowej, paliatywnej i hospicyjnej

Zakup sprzętu medycznego na potrzeby rozwoju opieki hospicyjnej, długoterminowej i paliatywnej zgodnie z zasadami deinstytucjonalizacji pozwoli na zwiększenie świadczenia tego typu usług w domach pacjentów w szczególności wspierany będzie rozwój hospicjów domowych.

Planowane rozpoczęcie naboru: II kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 5.9 Mieszkalnictwo wspomagane i chronione**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 5.9 Mieszkalnictwo wspomagane i chronione

Typ projektu A. Mieszkalnictwo wspomagane i chronione

Interwencja w zakresie mieszkalnictwa chronionego i wspomaganego zakłada tworzenie tego typu mieszkań w wyniku przebudowy i/lub modernizacji już istniejących lokali położonych w miejscach z dostępem do komunikacji i usług publicznych, co pozwoli skutecznie przeciwdziałać segregacji przestrzennej i pozwoli osobom z nich korzystających na bycie częścią społeczności lokalnej.

Planowane rozpoczęcie naboru: III kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 5.10 Infrastruktura podmiotów reintegracji**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 5.10 Infrastruktura podmiotów reintegracji

Typ projektu A. Infrastruktura podmiotów reintegracji

W ramach działania przewidziana została budowa, przebudowa, modernizacja, wyposażenie infrastruktury społecznej w zakresie wsparcia podmiotów reintegracyjnych, w szczególności ZAZ.

Planowane rozpoczęcie naboru: IV kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 7.1 IIT - Wsparcie oddolnych inicjatyw na obszarach miejskich**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 7.1 IIT - Wsparcie oddolnych inicjatyw na obszarach miejskich

Typ projektu A. Infrastruktura instytucji kultury

Typ projektu B. Ochrona i opieka nad zabytkami

Typ projektu C. Oferta turystyczna

Typ projektu D. Trasy turystyczne

Zaplanowano rewitalizację zdegradowanych obszarów miejskich poprzez kompleksowe, skoncentrowane terytorialnie działania na rzecz lokalnej społeczności, przestrzeni oraz gospodarki. Wspierane będą w szczególności:

- Infrastruktura kultury - rozwój m.in. domów kultury, bibliotek (mediatek), muzeów, w tym wyposażenie w nowe technologie; dokumentowanie, zachowanie i upowszechnianie dziedzictwa niematerialnego.

- Ochrona i opieka nad zabytkami - wspieranie prac konserwatorskich, restauratorskich i zabezpieczających oraz robót budowalnych przy zabytkach nieruchomych wraz z ich otoczeniem, umożliwiających zachowanie dotychczasowych lub nadanie nowych funkcji zabytków. Objęte wsparciem zabytki, będą mogły pełnić funkcje w szczególności kulturalne, edukacyjne.

Realizowane projekty powinny przyczyniać się do dywersyfikacji źródeł dochodów własnych i poprawy samowystarczalności finansowej wspieranych obiektów.

- Oferta turystyczna - rozwój szlaków turystycznych oraz tworzenie produktów turystycznych bazujących na lokalnych potencjałach oraz walorach kulturowych i przyrodniczych, dzięki wsparciu infrastruktury do potrzeb zrównoważonej turystyki i stworzenia ponadlokalnej oferty turystycznej.

Zapewnione zostaną preferencje dla wykorzystania infrastruktury istniejącej, natomiast budowa nowych budynków będzie dozwolona tylko w wyjątkowych, uzasadnionych przypadkach.

Planowane rozpoczęcie naboru: III kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 7.2 ZIT - Wsparcie oddolnych inicjatyw na obszarach miejskich**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 7.2 ZIT - Wsparcie oddolnych inicjatyw na obszarach miejskich

Typ projektu A. Infrastruktura instytucji kultury

Typ projektu B. Ochrona i opieka nad zabytkami

Typ projektu C. Oferta turystyczna

Typ projektu D. Trasy turystyczne

Zaplanowano rewitalizację zdegradowanych obszarów miejskich poprzez kompleksowe, skoncentrowane terytorialnie działania na rzecz lokalnej społeczności, przestrzeni oraz gospodarki. Wspierane będą w szczególności:

- Infrastruktura kultury - rozwój m.in. domów kultury, bibliotek (mediatek), muzeów, w tym wyposażenie w nowe technologie; dokumentowanie, zachowanie i upowszechnianie dziedzictwa niematerialnego.

- Ochrona i opieka nad zabytkami - wspieranie prac konserwatorskich, restauratorskich i zabezpieczających oraz robót budowalnych przy zabytkach nieruchomych wraz z ich otoczeniem, umożliwiających zachowanie dotychczasowych lub nadanie nowych funkcji zabytków. Objęte wsparciem zabytki, będą mogły pełnić funkcje w szczególności kulturalne, edukacyjne.

Realizowane projekty powinny przyczyniać się do dywersyfikacji źródeł dochodów własnych i poprawy samowystarczalności finansowej wspieranych obiektów.

- Oferta turystyczna - rozwój szlaków turystycznych oraz tworzenie produktów turystycznych bazujących na lokalnych potencjałach oraz walorach kulturowych i przyrodniczych, dzięki wsparciu infrastruktury do potrzeb zrównoważonej turystyki i stworzenia ponadlokalnej oferty turystycznej.

Zapewnione zostaną preferencje dla wykorzystania infrastruktury istniejącej, natomiast budowa nowych budynków będzie dozwolona tylko w wyjątkowych, uzasadnionych przypadkach.

Planowane rozpoczęcie naboru: III kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 7.4 IIT- Rewitalizacja**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 7.4 IIT- Rewitalizacja

Typ projektu A. Rewitalizacja

Działania rewitalizacyjne będą przyczyniać się do zrównoważonego i odpornego rozwoju gospodarczego, społecznego oraz do realizacji wyzwań środowiskowych i klimatycznych i przejścia na gospodarkę neutralną dla klimatu.

- wsparcie inwestycyjne istniejących zdegradowanych obiektów budowlanych, którym zostaną przywrócone lub nadane nowe funkcje np. społeczne, kulturalne, edukacyjne. Wsparcie może dotyczyć zagospodarowania terenu funkcjonalnie związanego z obiektem,

- przebudowa, uporządkowanie przestrzeni publicznych, zdegradowanych terenów, w celu przywrócenia lub nadania im nowych funkcji, w tym działania wpływające na podniesienie poczucia bezpieczeństwa u użytkowników tych przestrzeni, rozwój zielonej i zielono- niebieskiej infrastruktury,

- wsparcie pustostanów komunalnych oraz poprawa warunków technicznych w częściach wspólnych wielorodzinnych budynków mieszkalnych,

- działania animujące, aktywizujące lokalną społeczność, wpływające na zwiększenie zaangażowania mieszkańców w sprawy najbliżej okolicy, w tym prowadzenie procesu rewitalizacji (mniejszościowy element projektu),

- wsparcie infrastruktury technicznej stanowiącej nieodłączny element większego projektu, zapewniającej dostęp do podstawowych usług komunalnych (mniejszościowy element projektu).

W projektach rewitalizacji należy szczególnie zadbać o zachowanie i rozwój zielonej infrastruktury, zwłaszcza ochronę drzew, w całym cyklu projektowym, w tym poprzez stosowanie standardów ochrony zieleni. Mając na uwadze potrzebę adaptacji obszarów miejskich do zmiany klimatu, należy dążyć do zwiększania powierzchni biologicznie czynnych i unikanie tworzenia powierzchni uszczelnionych

Planowane rozpoczęcie naboru: II kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 7.6 RLKS - Wsparcie oddolnych inicjatyw na obszarach wiejskich**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 7.6 RLKS - Wsparcie oddolnych inicjatyw na obszarach wiejskich

Typ projektu A. Infrastruktura instytucji kultury

Typ projektu B. Ochrona i opieka nad zabytkami

Typ projektu C. Oferta turystyczna

Typ projektu D. Trasy turystyczne

Typ projektu E. Wsparcie procesu zarządzania LSR przez LGD

W ramach działania wspierana będzie interwencja, która ma na celu zwiększanie wpływu wspólnot lokalnych w szczególności na rozwój obszarów wiejskich.

Istotnym elementem działań rozwojowych na obszarach wiejskich mogą być inwestycje wspierające działania na rzecz obszarów o wysokich walorach przyrodniczych czy kulturowych, tworząc atrakcyjną ofertę turystyczną opartą o lokalne potencjały. Wsparcie w programie zaplanowano biorąc pod uwagę endogeniczne zasoby Małopolski, tj. cenne zasoby dziedzictwa kulturowego oraz niezwykły potencjał przyrodniczy i krajobrazowy. Przewiduje się wsparcie na obszarze całego województwa małopolskiego w obszarze kultury, dziedzictwa kulturowego i turystyki, na obszarach charakteryzujących się takimi zasobami.

Planowane rozpoczęcie naboru: III kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 8.11 Transformacja energetyczna**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 8.11 Transformacja energetyczna

Typ projektu D. Rozwój systemów ciepłowniczych

Wsparcie zostanie ukierunkowane w szczególności na przedsięwzięcia z zakresu zwiększenia wykorzystania OZE w ciepłownictwie systemowym oraz efektywnych energetycznie systemów ciepłowniczych opartych na źródłach kogeneracyjnych, OZE - w zakresie systemów ciepłowniczych wsparcie będzie ukierunkowane na rozwój sieci ciepłowniczych, inwestycje w źródła systemowe oraz magazyny energii. W przypadku źródeł ciepła systemowego wymiana źródła opartego na węglu na gazowe będzie możliwe tylko w przypadku, gdy zastosowanie OZE nie będzie technicznie lub ekonomicznie wykonalne. Preferowane będą źródła wykorzystujące energię z OZE i ciepła odpadowego. Wspierane będą inwestycje w obrębie systemów efektywnych lub w obrębie systemów będących w fazie transformacji do efektywnego energetycznie systemu ciepłowniczego lub chłodniczego.

Planowane rozpoczęcie naboru: III kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Departament Funduszy Europejskich

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.27 Budowanie potencjału partnerów i organizacji społeczeństwa obywatelskiego w obszarach wsparcia EFS+**

Typ projektu A. Budowanie potencjału partnerów/ organizacji społeczeństwa obywatelskiego dla wsparcia zatrudnienia w regionie

Typ projektu B. Budowanie potencjału partnerów/ organizacji społeczeństwa obywatelskiego dla równości szans kobiet i mężczyzn

Typ projektu C. Budowanie potencjału partnerów/ organizacji społeczeństwa obywatelskiego dla wsparcia edukacji dzieci i młodzieży

Typ projektu D. Budowanie potencjału partnerów/ organizacji społeczeństwa obywatelskiego dla wsparcia edukacji osób dorosłych

Typ projektu E. Budowanie potencjału partnerów/ organizacji społeczeństwa obywatelskiego dla wsparcia osób zagrożonych ubóstwem i wykluczeniem społecznym

Typ projektu F. Budowanie potencjału partnerów/ organizacji społeczeństwa obywatelskiego dla wsparcia obywateli państw trzecich

Zaplanowano:

* poprawę dostępu do zatrudnienia i działań aktywizujących dla wszystkich osób poszukujących pracy, w szczególności osób młodych, zwłaszcza poprzez wdrażanie gwarancji dla młodzieży, długotrwale bezrobotnych oraz grup znajdujących się w niekorzystnej sytuacji na rynku pracy, jak również dla osób biernych zawodowo, a także poprzez promowanie samozatrudnienia i ekonomii społecznej,
* wspieranie zrównoważonego pod względem płci uczestnictwa w rynku pracy, równych warunków pracy oraz lepszej równowagi między życiem zawodowym a prywatnym, w tym poprzez dostęp do przystępnej cenowo opieki nad dziećmi i osobami wymagającymi wsparcia w codziennym funkcjonowaniu,
* wspieranie równego dostępu do dobrej jakości, włączającego kształcenia i szkolenia oraz możliwości ich ukończenia, w szczególności w odniesieniu do grup w niekorzystnej sytuacji, od wczesnej edukacji i opieki nad dzieckiem przez ogólne i zawodowe kształcenie i szkolenie, po szkolnictwo wyższe, a także kształcenie i uczenie się dorosłych, w tym ułatwianie mobilności edukacyjnej dla wszystkich i dostępności dla osób z niepełnosprawnościami,
* wspieranie uczenia się przez całe życie, w szczególności elastycznych możliwości podnoszenia i zmiany kwalifikacji dla wszystkich, z uwzględnieniem umiejętności w zakresie przedsiębiorczości i kompetencji cyfrowych, lepsze przewidywanie zmian i zapotrzebowania na nowe umiejętności na podstawie potrzeb rynku pracy, ułatwianie zmian ścieżki kariery zawodowej i wspieranie mobilności zawodowej,
* wspieranie aktywnego włączenia społecznego w celu promowania równości szans, niedyskryminacji i aktywnego uczestnictwa, oraz zwiększanie zdolności do zatrudnienia, w szczególności grup w niekorzystnej sytuacji,
* wspieranie integracji społeczno-gospodarczej obywateli państw trzecich, w tym migrantów.

Planowane rozpoczęcie naboru: IV kwartał 2023 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Wojewódzki Urząd Pracy w Krakowie

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 5.4 Infrastruktura szkoleniowa**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 5.4 Infrastruktura szkoleniowa

Typ projektu A. Wsparcie Infrastruktury typu fablab

W ramach działania wspierane będą projekty w zakresie rozwoju infrastruktury szkoleniowej. W ramach typu A  projektu realizowane będzie wsparcie infrastruktury specjalistycznej i wyposażenia innowacyjnych pracowni/ laboratoriów typu fablab. W ramach interwencji możliwe będzie jedynie nadawanie nowych funkcji istniejącym już obiektom poprzez rozbudowę, przebudowę, modernizację wraz z ewentualnym zakupem wyposażenia na potrzeby stworzenia innowacyjnych pracowni/ laboratoriów typu fablab (z wyłączeniem budowy nowych budynków). Będą to kreatywne przestrzenie, dostępne dla osób indywidualnych, szkół i placówek oświatowych, jak i przedstawicieli instytucji rozwojowych i edukacyjnych z regionu. Miejsca te powinny służyć przede wszystkim podnoszeniu kompetencji zawodowych mieszkańców regionu zgodnie z potrzebami rynku pracy.

Planowane zakończenie naboru: 31 stycznia 2024 r. (rozpoczęcie 6.12.2023)

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.9 Wsparcie wychowania przedszkolnego**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.9 Wsparcie wychowania przedszkolnego

Typ projektu A. Podnoszenie jakości edukacji przedszkolnej

Typ projektu B. Tworzenie miejsc przedszkolnych

W ramach działania wspierane będą projekty zakładające rozszerzenie oferty przedszkoli, oddziałów przedszkolnych oraz innych form wychowania przedszkolnego o dodatkowe zajęcia wspomagające rozwój i edukację dzieci, wspierające rozwój kompetencji kluczowych, w tym zielonych kompetencji, a także pobudzające i rozwijające zainteresowania, wsparcie metodyczne, ­doskonalenie i podnoszenie kompetencji oraz kwalifikacji nauczycieli.

Planowane rozpoczęcie naboru: marzec 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.10 Wsparcie kształcenia ogólnego**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.10 Wsparcie kształcenia ogólnego

Typ projektu B. Podniesienie jakości kształcenia ogólnego

W ramach działania wspierane będą projekty służące rozwojowi u uczniów kompetencji kluczowych i umiejętności przekrojowych, z uwzględnieniem specjalnych potrzeb, deficytów i uzdolnień uczniów oraz sytuacji społeczno – ekonomicznej, w tym sprzyjających kreatywności, innowacyjności i budowaniu postaw proinnowacyjnych, kompetencji językowych w szczególności u osób uczących się w szkołach i placówkach oświatowych zlokalizowanych na terenach wiejskich, w małych miastach i na terenach zmarginalizowanych; doskonalenie umiejętności, kompetencji i kwalifikacji kadr wspieranych szkół w zakresie niezbędnym do budowania kompetencji kluczowych i umiejętności przekrojowych uczniów.

Planowane rozpoczęcie naboru: IV kw. 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.12 Edukacja - projekty Województwa Małopolskiego**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.12 Edukacja - projekty Województwa Małopolskiego

Typ projektu B. Transformacja cyfrowa szkół - komponent konkursowy

Wsparcie w ramach działania przeznaczone będzie na projekty w zakresie podnoszenia cyfrowych kompetencji, rozwoju cyfrowej edukacji w szkołach sprzyjającej wyrównywaniu szans.

Planowane rozpoczęcie naboru: IV kw. 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.13. Lokalne inicjatywy edukacyjne**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.13 Lokalne inicjatywy edukacyjne

Typ projektu A. Lokalne inicjatywy edukacyjne w obszarze kształcenia dzieci i młodzieży

Typ projektu B. Tworzenie i rozwój Lokalnych Ośrodków Wiedzy i Edukacji (LOWE)

Planowane rozpoczęcie naboru: marzec 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.19 Kompleksowe wsparcie obywateli państw trzecich**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.19 Kompleksowe wsparcie obywateli państw trzecich

Typ projektu A. Wsparcie obywateli państw trzecich – konkurs

Planowane są działania wpierające integrację społeczną obywateli państw trzecich, w tym projekty dotyczące warsztatów wspierających podnoszenie znajomości języka polskiego, działania kształtujące w społeczeństwie postawę otwartości, ukierunkowane na integrację społeczną (np. przybliżanie regionu, kultury, kuchni, obyczajów i tradycji polskich dla cudzoziemców oraz działania poznawcze dla Małopolan ukierunkowane na poznanie danej społeczności obywateli państw trzecich), działania mające na celu wsparcie instytucji publicznych pracujących z obywatelami państwa trzecich, np. w zakresie integracji cudzoziemców i komunikacji wielokulturowej.

Planowane rozpoczęcie naboru: II kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.21 Wsparcie usług społecznych w regionie**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.21 Wsparcie usług społecznych w regionie

Typ projektu A. Usługi w zakresie wsparcia rodziny i pieczy zastępczej oraz/lub kompleksowe wsparcie osób usamodzielnianych i opuszczających piecze zastępczą.

Typ projektu B. Tworzenie nowych oraz rozwój już istniejących placówek wsparcia dziennego dla dzieci i młodzieży

Wsparcie w typie A zostanie ukierunkowane na usługi towarzyszące procesowi usamodzielniania wychowanków pieczy oraz mające na celu usamodzielnienie wychowanków młodzieżowych ośrodków wychowawczych lub młodzieżowych ośrodków socjoterapii: wsparcie mieszkaniowe, wsparcie emocjonalne, poradnictwo w zakresie realizacji codziennych czynności, jak np. zawieranie umów, załatwianie spraw urzędowych; trening finansowy, wsparcie kompetencyjne (np. diagnoza, kursy, szkolenia, dorywcza praca zarobkowa, działania angażujące wychowanków np. na rzecz społeczności lokalnej, wsparcie w nawiązywaniu relacji), wsparcie informacyjne.

Elementem wparcia w typie B projektu będzie tworzenie nowych i rozwój istniejących placówek wsparcia dziennego (PWD) dla dzieci i młodzieży. Wsparcie istniejących PWD będzie możliwe wyłącznie pod warunkiem zwiększenia liczby miejsc w tych placówkach lub rozszerzenia oferty o nowe formy wsparcia.

Planowane rozpoczęcie naboru: styczeń 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.25 Wsparcie usług zdrowotnych – konkursy**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.25 Wsparcie usług zdrowotnych – konkursy

Typ projektu A. Usługi w zakresie psychiatrii środowiskowej skierowanej do osób dorosłych, w tym wykorzystanie modelu CZP

W ramach działania wspierane będą projekty podmiotów świadczących usługi z zakresu psychiatrii środowiskowej skierowanej do osób dorosłych, w tym wykorzystanie modelu CZP.

Planowane rozpoczęcie naboru: marzec 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 6.28 Nauka i innowacja w małopolskich szkołach**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 6.28 Nauka i innowacja w małopolskich szkołach

Typ projektu A. Tworzenie oferty edukacyjnej dla szkół i placówek oświatowych przez małopolskie instytucje popularyzujące naukę i innowacje (np. typu fablab, Cogiteon)

Wsparcie zostanie ukierunkowane w szczególności na równy dostęp do dobrej jakości kształcenia i szkolenia oraz możliwości ich ukończenia, w szczególności w odniesieniu do grup w niekorzystnej sytuacji, w tym ułatwianie mobilności edukacyjnej dla wszystkich i dostępności dla osób z niepełnosprawnościami. Możliwe będzie tworzenie oraz rozwój innowacyjnych pracowni/otwartych laboratoriów typu fablab czy centrum nauki.

Planowane rozpoczęcie naboru: II kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 8.2 Edukacja dla transformacji**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 8.2 Edukacja dla transformacji

Typ projektu B. Sprawiedliwa transformacja w szkołach i placówek oświatowych oraz w uczelniach zawodowych (typu PWSZ)

W ramach działania wspierane będą projekty z obszaru edukacji oraz kształcenia realizowane na terenie Małopolski Zachodniej (tj. na terenie powiatów: chrzanowskiego, olkuskiego, oświęcimskiego i/lub wadowickiego), podnoszące wiedzę i świadomość mieszkańców, w celu przygotowania ich do udziału w transformacji energetycznej i inicjatywach dotyczących neutralności klimatycznej, zrównoważonej konsumpcji i gospodarki o obiegu zamkniętym. Realizowane będą również projekty z zakresu infrastruktury i rozwoju oferty (np.: kursy, szkolenia, zajęcia edukacyjne) jednostek świadczących szerokorozumiane usługi rozwojowe, szkoleniowe i edukacyjne, w tym szkolnictwa zawodowego oraz kształcenia przez całe życie, w kontekście wyzwań związanych z transformacją.

Planowane rozpoczęcie naboru: styczeń 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

1. **Działanie 8.4. Inicjatywy lokalne na rzecz transformacji**

Fundusze Europejskie dla Małopolski 2021-2027

Działanie 8.4. Inicjatywy lokalne na rzecz transformacji

Typ projektu: A. Lokalne budżety obywatelskie

Typ projektu B. Lokalne inicjatywy społeczne

Wsparcie będzie dotyczyć projektów umożliwiających regionom i ludności łagodzenie skutków transformacji wpływających na społeczeństwo, zatrudnienie, gospodarkę i środowisko.

Planowane rozpoczęcie naboru: II kwartał 2024 r.

Źródło finansowania: Fundusze Europejskie

Realizator: Małopolskie Centrum Przedsiębiorczości

Informacje o naborze: <https://fundusze.malopolska.pl/>

### Rozdział VII

### Projekty i programy realizowane we współpracy z organizacjami pozarządowymi

### § 8

1. **Projekt zintegrowany LIFE pn. „Wdrażanie Programu ochrony powietrza dla województwa małopolskiego – Małopolska w zdrowej atmosferze” LIFE 14 IPE 021/LIFE-IP MALOPOLSKA**

Projekt zintegrowany LIFE-IP służy szybszemu wdrożeniu i pełnej realizacji Programu ochrony powietrza dla województwa małopolskiego. Województwo Małopolskie, jako beneficjent koordynujący, współpracuje ze Stowarzyszeniem Krakowski Alarm Smogowy (KAS).

W ramach projektu realizowane są następujące działania:

* podnoszenie świadomości społecznej mieszkańców Małopolski w zakresie jakości powietrza,
* wsparcie Miasta Krakowa przy wdrażaniu zakazu stosowania paliw stałych,
* modelowanie jakości powietrza w celu wsparcia polityki regionalnej i lokalnej,
* dzielenie się wiedzą w środowisku międzynarodowym,
* działania monitoringowe oraz kampania medialna na rzecz poprawy jakości powietrza.

Źródło finansowania: Komisja Europejska

Realizator: Departament Środowiska

Okres realizacji projektu: październik 2015 r. – grudzień 2025 r.

1. **Projekt zintegrowany LIFE-IP EKOMAŁOPOLSKA pn. „Wdrażanie Regionalnego Planu Działań dla Klimatu i Energii dla województwa małopolskiego” (LIFE-IP EKOMALOPOLSKA / LIFE19 IPC/PL/00005)**

Nadrzędnym celem projektu LIFE-IP EKOMALOPOLSKA jest pełne wdrożenie małopolskiego Regionalnego Planu Działań dla Klimatu i Energii, przyjętego przez Zarząd Województwa Małopolskiego w dniu 18 lutego 2020 r. Województwo Małopolskie, jako beneficjent koordynujący, przy realizacji projektu współpracuje z Fundacją Europejskie Centrum Czystego Powietrza (ECCP). Celem fundacji jest wspieranie synergii pomiędzy jakością powietrza a innymi politykami, ze szczególnym uwzględnieniem ochrony klimatu, transportu i energii. ECCP zapewni ekspercką pomoc za pośrednictwem Centrum Kompetencji (działanie C5), będzie uczestniczyć w kampanii regionalnej (E1) i będzie koordynować lokalne kampanie informacyjne i edukacyjne (E2). Będzie także uczestniczyć w monitorowaniu wyników projektu (D2).

Źródło finansowania: Komisja Europejska

Realizator: Departament Środowiska

Okres realizacji projektu: styczeń 2021 r. – grudzień 2030 r.

1. **Projekt pn. Małopolski Tele-Anioł 2.0**

Celem projektu jest poprawa jakości życia i zwiększenie poczucia bezpieczeństwa osób niesamodzielnych, seniorów, osób chorych i osób z niepełnosprawnościami, poprzez realizację działań na rzecz rozwoju usług opiekuńczych i sąsiedzkich w miejscu zamieszkania oraz usług wykorzystujących nowoczesne technologie informacyjno-komunikacyjne (teleopiekę i telemedycynę), które umożliwią tym osobom dłuższe i bezpieczne pozostanie w ich środowisku. Projekt stanowi kontynuację działań realizowanych w projekcie „Małopolski Tele-Anioł” poszerzoną o realizację usług wytchnieniowych oraz pilotaż usług wykorzystujących telemedycynę (dla części uczestników).

Źródło finansowania: środki europejskie, budżet państwa, budżet Województwa Małopolskiego oraz Partnerów

Realizator: Departament Zdrowia, Rodziny, Równego Traktowania i Polityki Społecznej

Okres realizacji projektu: 2024 – 2029.

Rozdział VIII

### Okres realizacji Programu

### § 9

Program będzie realizowany od 1 stycznia 2024 roku do 31 grudnia 2024 roku.

### Rozdział IX

### Sposób realizacji Programu

### § 10

Podmiotami uczestniczącymi we współpracy są:

1. Sejmik Województwa – uchwala roczny Program współpracy, budżet Województwa, przyjmuje sprawozdanie z realizacji Programu, szczegółowe zasady konsultowania aktów prawa miejscowego z Małopolską Radą Działalności Pożytku Publicznego lub organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego,
2. Zarząd – realizuje roczny Program współpracy, jako organ wykonawczy Województwa,
3. Podmioty Programu**.**

### § 11

Zarząd realizuje Program współpracy przy pomocy:

1. komórek organizacyjnych Urzędu;
2. wojewódzkich jednostek organizacyjnych, które w obszarach swojego działania współpracują z podmiotami Programu, w szczególności: Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej, Wojewódzkiego Urzędu Pracy oraz Małopolskiego Centrum Przedsiębiorczości.

### § 12

Komórki organizacyjne Urzędu oraz wojewódzkie jednostki organizacyjne, a także Małopolska Rada Działalności Pożytku Publicznego podejmują i prowadzą bieżącą współpracę   
z organizacjami pozarządowymi, polegającą w szczególności na:

1. przygotowaniu i prowadzeniu konkursów ofert dla organizacji na realizację zadań finansowanych ze środków Samorządu Województwa, przy czym procedurę zlecania zadań publicznych w trybie otwartego konkursu ofert na zasadach zawartych w ustawie, każdorazowo określa Regulamin Konkursu;
2. sporządzaniu sprawozdań z finansowej i pozafinansowej współpracy z organizacjami pozarządowymi;
3. podejmowaniu i prowadzeniu współpracy z organizacjami pozarządowymi statutowo prowadzącymi działalność pożytku publicznego w formach określonych w § 5.

### § 13

Za kontakt Samorządu Województwa z podmiotami Programu odpowiada Koordynator współpracy z organizacjami pozarządowymi oraz Zespół odpowiedzialny za współpracę   
z organizacjami pozarządowymi działający w strukturach Urzędu.

### Rozdział X

### Źródła finansowania oraz wysokość środków planowanych na realizację Programu

### § 14

1. Program jest finansowany z budżetu województwa, Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych (PFRON) oraz z innych dostępnych środków.
2. Wysokość środków finansowych planowanych na realizację rocznego Programu wynosi   
   63 554 944,00 zł[[2]](#footnote-2).
3. Wysokość środków przeznaczonych na realizację Programu zostanie określona   
   w budżecie Województwa Małopolskiego na rok 2024.
4. Informacja o wysokości środków finansowych planowanych na otwarte konkursy ofert wraz   
   z harmonogramem będzie zamieszona na stronie internetowej Urzędu Marszałkowskiego Województwa Małopolskiego w IV kwartale roku poprzedzającego rok realizacji Programu na podstawie projektu uchwały budżetowej oraz aktualizacja do dnia 31 stycznia 2024 r.
5. Wysokość środków pochodzących z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przeznaczona na realizację Programu zostanie określona w stosownej uchwale Sejmiku Województwa Małopolskiego dotyczącej podziału środków PFRON.

### Rozdział XI

### Sposób oceny realizacji Programu

### § 15

1. Ocena realizacji Programu dokonana będzie w oparciu o następujące wskaźniki:

|  |  |
| --- | --- |
| **Kierunki działania** | **Wskaźniki** |
| **Cel szczegółowy 1:** Aktywne zaangażowanie organizacji pozarządowych w realizację zadań publicznych | |
| 1. Włączanie podmiotów Programu w realizację zadań publicznych Województwa w oparciu o tryby zlecania zadań przewidziane w ustawie | Liczba ofert złożonych przez podmioty Programu w danym roku budżetowym;  Liczba umów zawartych z podmiotami Programu w danym roku budżetowym;  Wysokość środków przekazanych podmiotom Programu w danym roku budżetowym;  Liczba zadań publicznych wybranych w ramach BO WM zleconych podmiotom Programu. |
| 2. Ujednolicanie procedur zlecania i rozliczania zadań publicznych przez Województwo podmiotom Programu. | Przygotowanie i wprowadzenie ujednoliconych zasad zlecania i rozliczania zadań publicznych |
| **Cel szczegółowy 2:** Wzrost aktywności obywatelskiej Małopolan i ich zaangażowania w sprawy regionu. | |
| 1. Popularyzowanie wśród Małopolan mechanizmu 1,5% - przekazywania organizacjom pożytku publicznego odpisów podatku dochodowego | Liczba małopolskich OPP na rzecz których został przekazany 1,5% podatku;  Liczba podatników małopolskich, którzy przekazali swój 1,5% podatku dla OPP |
| 2. Upowszechnianie postaw społecznego zaangażowania, w tym wspieranie i promowanie wolontariatu, filantropii i innych form aktywności obywatelskiej | Liczba zgłoszeń do nagród podmiotów Programu typu "Kryształy Soli" w danym roku  Liczba zadań zgłoszonych przez mieszkańców Małopolski w ramach danej edycji Budżetu Obywatelskiego Województwa Małopolskiego  Liczba mieszkańców Małopolski, którzy zagłosowali w danej edycji Budżetu Obywatelskiego Województwa Małopolskiego |
| **Cel szczegółowy 3:** Rozwój dialogu obywatelskiego i jego instytucji | |
| 1. Zaangażowanie podmiotów Programu w tworzenie polityk publicznych | Liczba podmiotów Programu biorących udział w konsultacjach społecznych ogłoszonych w danym roku;  Liczba przedstawicieli podmiotów Programu zgłoszonych do Bazy Kandydatów na członków Komisji Konkursowych w danym roku |
| 2. Wzmocnienie roli i rozwój ciał dialogu społecznego, m.in. Małopolskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego (MRDPP) w tworzeniu polityk publicznych | Liczba ciał dialogu Województwa Małopolskiego i liczba przedstawicieli podmiotów Programu w tych ciałach  Liczba spotkań ciał dialogu społecznego Województwa Małopolskiego w danym roku budżetowym |
| **Cel szczegółowy 4:** Rozwój potencjału małopolskiego III sektora | |
| 1. Wyrównywanie szans podmiotów Programu poprzez edukowanie z wykorzystaniem różnych form, w zakresie pozyskiwania i wykorzystywania funduszy, w tym w perspektywie unijnej na lata 2021-2027 | Liczba szkoleń, warsztatów i innych form wsparcia udzielonych podmiotom Programu w danym roku budżetowym |
| 2. Wsparcie w zakresie ekonomizacji podmiotów Programu, w tym informowanie, edukowanie i promowanie przedsiębiorczości społecznej | Liczba podmiotów Programu, które skorzystały ze wsparcia  Liczba zorganizowanych szkoleń oraz liczba dostarczonych usług (np. prawnych, księgowych, marketingowych) |
| 3. Wspieranie integracji podmiotów Programu | Liczba podmiotów Programu biorących udział w branżowych spotkaniach skierowanych do NGO`s, typu Forum organizacji pozarządowych |
| **Cel szczegółowy 5:** Rozwój współpracy pomiędzy administracją publiczną, sektorem pozarządowym i sektorem gospodarczym | |
| 1. Utrzymanie i rozwój systemowego obiegu informacji dotyczącego współpracy podmiotów Programu z Województwem | Portal społecznościowy "Pozarządowa Małopolska" - liczba umieszczonych postów, liczba polubień strony  Newesletter - liczba użytkowników, liczba wysłanych newsletterów w danym roku |
| 2. Promowanie współpracy międzysektorowej i edukowanie podmiotów Programu w zakresie międzysektorowych projektów partnerskich | Liczba aktywności w tym zakresie podjęta w danym roku |
| 3. Dialog organów administracji publicznej zaangażowanych we współpracę z podmiotami Programu | Liczba uczestników spotkań, wspólnych konferencji, szkoleń organizowanych z organami administracji publicznej współpracujących z NGO`s w danym roku |

1. Do dnia 31 maja 2025 roku Zarząd przedłoży Sejmikowi Województwa sprawozdanie   
   z realizacji Programu za rok 2024.

### Rozdział XII

### Informacje o sposobie tworzenia Programu oraz przebiegu konsultacji

### § 16

* 1. Program opracowywany został przez komórki organizacyjne Urzędu oraz wojewódzkie jednostki organizacyjne przy współpracy z Koordynatorem współpracy.
  2. Projekt Programu został poddany konsultacjom zgodnie z zasadami określonymi w:

1. Uchwale Nr LXXI/1054/23 Sejmiku Województwa Małopolskiego z dnia 28 sierpnia 2023 r. w sprawie określenia szczegółowego sposobu konsultowania z Małopolską Radą Działalności Pożytku Publicznego lub organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami działającymi w sferze działalności pożytku publicznego w dziedzinach dotyczących działalności statutowej tych organizacji, projektów aktów prawa miejscowego organów Samorządu Województwa Małopolskiego;
2. Uchwale Nr 1935/23 Zarządu Województwa Małopolskiego z dnia 10 października 2023r. w sprawie przeprowadzenia konsultacji projektu uchwały Sejmiku Województwa Małopolskiego w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Województwa Małopolskiego z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na rok 2024” z Małopolską Radą Działalności Pożytku Publicznego lub organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami działającymi w sferze działalności pożytku publicznego.
   1. Konsultacje Programu odbywały się w okresie od 10.10.2023 r. do 25.10.2023 r.
   2. W ramach konsultacji organizacje pozarządowe zgłosiły 7 uwag, Małopolska Rada Działalności Pożytku Publicznego nie zgłosiła stanowisk.
   3. Zebrane w trakcie konsultacji stanowiska do Programu zostały zaopiniowane przez właściwe komórki organizacyjne Urzędu i przekazane zostały do rozpatrzenia Zarządowi.
   4. Małopolska Rada Działalności Pożytku Publicznego na posiedzeniu w dniu 24 października 2023 r., pozytywnie zaopiniowała Program.
   5. Zarząd przyjął projekt Programu i skierował go na posiedzenia właściwym komisjom Sejmiku Województwa Małopolskiego.
   6. Wyniki konsultacji zostały opublikowane na stronie [www.malopolska.pl/ngo](http://www.malopolska.pl/ngo) w zakładce Aktualności oraz w Biuletynie Informacji Publicznej.

### § 17

Przyjmuje się następujący sposób przygotowywania Programów współpracy w kolejnych latach:

1. Prace nad Programem rozpoczną się po przedstawieniu Sejmikowi Województwa Małopolskiego sprawozdania z realizacji Programu współpracy za rok poprzedni, zgodnie z art. 5a ust. 3 ustawy.
2. Małopolska Rada Działalności Pożytku Publicznego wraz z małopolskimi organizacjami pozarządowymi, przy udziale komórek organizacyjnych Urzędu oraz wojewódzkich jednostek organizacyjnych, a w szczególności Koordynatora współpracy oraz Zespołu odpowiedzialnego za współpracę z organizacjami pozarządowymi działającego   
   w strukturach Urzędu, opracuje katalog zadań publicznych zlecanych organizacjom pozarządowym w trybie konkursu ofert w roku następnym oraz wskaże priorytety tych zadań do 30 września.
3. Koordynator współpracy przygotuje projekt Programu współpracy na kolejny rok.
4. Konsultacje projektu Programu na kolejny rok prowadzone będą na podstawie uchwały Zarządu Województwa określającej szczegółowy sposób konsultacji.
5. Na podstawie zgłoszonych stanowisk zostanie opracowany zaktualizowany projekt Programu współpracy.
6. Zarząd Województwa przyjmie ostateczny projekt Programu współpracy i skieruje go na posiedzenia właściwych komisji Sejmiku Województwa Małopolskiego.
7. Program współpracy zostanie uchwalony przez Sejmik Województwa do 30 listopada.

### Rozdział XIII

### Tryb powoływania i zasady działania komisji konkursowych

### § 18

### Postanowienia ogólne

1. Komisje konkursowe powoływane są w celu opiniowania ofert w otwartych konkursach ofert.
2. W skład komisji konkursowej wchodzą:
   1. przedstawiciele: Zarządu wyłonieni spośród członków Zarządu, radnych merytorycznych Komisji Sejmiku Województwa Małopolskiego (o ile zostaną wskazani) oraz z grona pracowników Urzędu, w tym dyrektor departamentu koordynującego lub zastępca dyrektora lub osoba przez niego upoważniona, Koordynator współpracy   
      z organizacjami pozarządowymi lub osoba zastępująca;
   2. przedstawiciele podmiotów objętych Programem, z zastrzeżeniem, że:
3. kandydatami na członków komisji konkursowej mogą być członkowie podmiotów objętych Programem oraz osoby wskazane przez te podmioty (nie będące ich członkami), umocowane do reprezentowania podmiotu Programu w procedurach konkursowych;
4. w skład komisji konkursowej nie będą powoływani reprezentanci podmiotów, które ubiegają się w danym postępowaniu konkursowym o środki z budżetu Województwa Małopolskiego i PFRON lub pozostający z oferentami w takich relacjach, które mogłyby wywołać podejrzenie o stronniczość lub interesowność;
   1. Zarząd lub komisja konkursowa może zaprosić do pracy w komisji konkursowej osoby posiadające specjalistyczną wiedzę w dziedzinie obejmującej zakres zadań publicznych, których konkurs dotyczy w charakterze ekspertów na zasadach określonych w ustawie.
5. Komisje konkursowe powołuje Zarząd z zastrzeżeniem, że przedstawiciele podmiotów objętych Programem powoływani są do prac w komisjach konkursowych w następujący sposób:
   1. z bazy kandydatów na członków Komisji Konkursowych prowadzonej przez Koordynatora współpracy, do której nabór prowadzony jest na podstawie odrębnej uchwały Zarządu, z zastrzeżeniem, że w skład przedmiotowej bazy mogą wchodzić przedstawiciele strony pozarządowej Małopolskiej Rady Działalności Pożytku Publicznego, którzy zostali wskazani na członków Komisji Konkursowych przez organizacje pozarządowe lub podmioty wymienione w art. 3 pkt 3 oraz do momentu jej utworzenia złożyli deklarację w zakresie wyboru obszarów oceny ofert w komisjach konkursowych;
   2. z ogłoszenia o naborze prowadzonym dla danego otwartego konkursu ofert na podstawie odrębnej uchwały Zarządu.

### § 19

### Obrady komisji konkursowej

1. Obrady komisji konkursowej zwołuje przewodniczący komisji lub jego zastępca.
2. Za organizację prac komisji odpowiedzialny jest departament koordynujący.
3. Posiedzenia komisji konkursowej są ważne, gdy uczestniczy w nich przewodniczący lub jego zastępca oraz co najmniej połowa składu komisji.
4. Posiedzenie komisji konkursowej może odbywać się zdalnie przy wykorzystaniu środków komunikacji elektronicznej zapewniających komunikację w czasie rzeczywistym. Zdalny udział w posiedzeniu może obejmować niektóre lub wszystkie osoby wchodzące w skład komisji konkursowej (tzw. forma hybrydowa).
5. Udział członków w pracach komisji konkursowej jest nieodpłatny.
6. Z prac komisji konkursowej sporządza się protokół.
7. Protokół przechowywany jest przez departament koordynujący.

### § 20

### Przebieg obrad komisji konkursowej

1. Obrady komisji konkursowej składają się z części jawnej i niejawnej.
2. Przedstawiciele oferentów mogą uczestniczyć w części jawnej obrad komisji konkursowej jako obserwatorzy.
3. W części jawnej odczytywana jest lista oferentów ubiegających się o realizację zadania, lista ofert spełniających wymogi formalne, które będą oceniane przez członków komisji konkursowej oraz lista ofert, które nie spełniły wymogów formalnych wraz z podaniem uzasadnienia.
4. W celu umożliwienia oferentom uczestnictwa w części jawnej prac komisji, informacja   
   o terminie obrad komisji jest podawana do publicznej wiadomości poprzez zamieszczenie informacji w Biuletynie Informacji Publicznej. Informacja taka jest także dostępna   
   w departamencie koordynującym oraz u Koordynatora współpracy z organizacjami pozarządowymi.
5. W części niejawnej członkowie komisji konkursowej dokonują oceny merytorycznej ofert.

### § 21

### Członkowie komisji konkursowej

1. Członkowie komisji konkursowej nie mogą być związani z oferentami stosunkiem osobistym lub służbowym, które mogłyby wywołać wątpliwości co do bezstronności przeprowadzonych czynności.
2. Członkowie komisji konkursowej podpisują deklarację bezstronności i poufności   
   po zapoznaniu się z listą oferentów ubiegających się o realizację zadania, a przed rozpoczęciem oceny merytorycznej ofert.
3. W przypadku wystąpienia przesłanek, o których mowa w ust. 1 w stosunku do chociażby jednego z oferentów, bądź też w przypadku nie podpisania deklaracji o bezstronności, członek komisji konkursowej jest wykluczony z jej prac.
4. Do członków komisji konkursowej biorących udział w opiniowaniu ofert stosuje się przepisy ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego (t.j. Dz. U.   
   z 2023 r., poz. 775 ze. zm.) dotyczące wyłączenia pracownika.

### § 22

### Zadania komisji konkursowej

1. Przedmiotem oceny komisji konkursowej są oferty ocenione przez departament koordynujący jako spełniające wymogi formalne.
2. Ocena ofert odbywa się w oparciu o kryteria określone przez Zarząd w ogłoszeniu   
   o otwartym konkursie ofert.
3. Komisja konkursowa jest odpowiedzialna za przeprowadzenie oceny merytorycznej ofert. Na podstawie informacji zawartych w ogłoszeniu konkursowym oraz regulaminie konkursu może określić, możliwy do dofinansowania, merytoryczny zakres zadania przedstawionego w ofercie, zaproponować kwotę dofinansowania, a także wskazać pozycje wymienione w budżecie projektu, które zostaną objęte dofinansowaniem.
4. Komisja konkursowa sporządza listę ofert, którym rekomenduje udzielenie dotacji.
5. Komisja konkursowa sporządza listę ofert, którym nie rekomenduje udzielenia dotacji.
6. Kwota dofinansowania oferty zaproponowana przez komisję konkursową nie może przekroczyć kwoty, o którą ubiega się oferent.

### § 23

### Wybór ofert

Zarząd Województwa Małopolskiego biorąc pod uwagę rekomendację Komisji konkursowej podejmuje ostateczny wybór najkorzystniejszych ofert wraz z decyzją o wysokości kwoty przyznanej dotacji.

1. Uchwała Nr XXVII/440/12 Sejmiku Województwa Małopolskiego z dnia 24 września 2012 r. w sprawie trybu i szczegółowych kryteriów oceny wniosków o realizację zadań publicznych w ramach inicjatywy lokalnej. [↑](#footnote-ref-1)
2. Przedstawiona kwota jest szacunkowa i może ulec zmianie. Ostateczna wysokość środków przeznaczonych na realizację Programu zostanie określona w budżecie Województwa Małopolskiego na rok 2024. [↑](#footnote-ref-2)